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Interjú Nagy Csaba Zoltán kántor karnagyunkkal

Nagy Csaba kántor karnagyunkkal har-
madik zeneszerzői estje aprópóján készí-
tett interjút Klément-Balla Zsófia

Mikor fogalmazódott meg benned, hogy szí-
vesen szereznél zenét?
Már gyermekkorom óta foglalkoztatott ez a 
gondolat. Aránylag korán, 14 éves korom-
ban kezdtem el a rendszeres kántori szolgá-
latot szüleim mellett. Egy kántor gyakran ke-
rül olyan helyzetbe, amikor rögtönöznie kell. 
Innen már csak egy kicsi lépés a zeneszerzés. 
A dolog akkor vált komollyá, amikor a kö-
zépiskolában felvettem a zeneszerzés szakot.

Mi volt az első műved?
A zeneszerzés tanárom kezdetben hangszeres 
darabokat kért, de én mindig bibliai szövegre 
írt kórusműveket hoztam. Az első darab, ami-
re emlékszem, az ároni áldásra írt ötszólamú 
kórusművem volt, amit Berkesi Sándor tanár 
úr kiküldött Gárdonyi Zoltánnak. Zoltán bácsi 
beleírta észrevételeit a kottába, és visszaküld-
te. A mai napig ereklyeként őrzöm.

Az első művem, amit élőben hallhattam, 
Weöres Sándor A paprikajancsi szerenádja 

című versére írt kórusművem volt, ezt a ze-
neszerzés vizsgámon a Kántus mutatta be.

Hogyan választod ki, milyen dallamokat 
dolgozol fel?
Van, amikor nem én választom ki, hanem a 
felkéréssel együtt azt is megadják, hogy mi-
lyen dallamra vagy szövegre írt darabot kér-
nek. Így volt ez, amikor a 98. zsoltárra írt fel-
dolgozásomat készítettem, amit a 13. Refor-
mátus Zenei Fesztiválon mutatott be az Egye-
sített Kárpát-medencei Énekkar Budapesten, a 
Művészetek Palotájában. Aztán amikor köze-
ledik egy ünnep, vagy jelentős esemény (leg-
utóbb pl. a beiktatási ünnepség), a témához ke-
resek éneket vagy szöveget. Amikor viszont 
semmiféle külső tényező nincs, akkor – ahogy 
már többször előfordult – váratlanul rám talál 
egy ének vagy egy szöveg, megérint, és „dol-
gozik bennem”. Így volt ez pl. „A mennybe’ 
fenn” kezdetű éneknél.

Hogyan zajlik egy alkotási folyamat nálad?
Az indulás a legnehezebb. Az első hangok, 
ütemek meghatározzák a további irányt, épp 
ezért sokszor ez a legidőigényesebb része az 
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alkotási folyamatnak.  Olyan ez, mint amikor 
egy turistaközpontban előttünk van egy cso-
mó turistaút. Bármelyiken elindulhatsz, de ez 
meghatározza, hogy hova fogsz érkezni. Az 
első lépések után már könnyebben megy a do-
log, de ez is változó. Volt egy ének (Szép tün-
döklő hajnalcsillag), aminek az első két üte-
me után két évig nem tudtam tovább haladni, 
egyszerűen nem találtam a megfelelő folyta-
tást. Aztán két évvel később másfél hét alatt 
befejeztem a darabot.

Melyik részét szereted legjobban a folya-
matnak?
Mindegyik résznek megvan a maga varázsa, 
öröme. Amikor a dallam/szöveg megérint, az 
olyan, mint amikor a szerelmesek egymásra 
találnak. Aztán látni, tapasztalni, ahogy az első 
gondolatból megszületik a darab, az is izgal-
mas folyamat. 

Egy darabot addig nem adok ki a kezemből, 
amíg nem érzem, hogy engem megérintett vol-
na. Egy régen élt „kollégám”, Joachim Quantz 
(1697–1773) írta: „csak az tud mást meghat-
ni, aki maga is meghatódik”.  A cél nem az, 
hogy csupán szép harmóniák, dallamok legye-
nek. Ez kevés. A zene akkor éri el célját, ha se-
gít az Istennel való kapcsolat elmélyítésében. 
Indítson elcsendesedésre, bűnbánatra, öröm-
re, ujjongásra.

Megmutatod-e valakinek az elkészült mű-
veket?
Igen, a feleségemnek… Általában nem csak 
a „végeredményt” mutatom meg, sokszor 
megesik, hogy a már megírt részletet is le-
játszom, mert kíváncsi vagyok a véleményé-
re, a hatásra.

Hogy fogadod a kritikát (ha van egyálta-
lán kritika)?
Abból tanul az ember… A kritikát (volt ilyen) 
meghallgatom, de ugyanakkor megvizsgálom, 
hogy jogos-e, vagyis valóban szakmai érvek-
kel alátámasztott észrevétel, vagy arról van 
szó, hogy az illetőnek egyszerűen más az ízlé-
se. Volt már rá példa, hogy a kritikai észrevé-
tel után változtattam a darab egy-két részletén.

Van olyan műved, ami valami miatt a ked-
venced? Ha igen, miért?
Hm… Ezen még nem gondolkodtam. Tulaj-
donképpen nincs. Ez olyan számomra, mint 
amikor valaki odamegy a hűtőszekrényhez, 
amibe előtte olyan ételeket tett, amiket sze-
ret, és ha kinyitja az ajtót, a pillanatnyi han-
gulata dönti el, hogy mit vesz ki.

Volt már, hogy kvázi „inkognitóban” hallot-
tad az egyik művedet valahol?
Ilyen még nem volt, de arra már volt példa, 
hogy én titkoltam el szerzőségemet.

Egyik végzős tanítványom szeretett volna 
a diplomahangversenyén a férjével (tenorista) 
fellépni, de nem találtunk darabot. Ha nincs, 
hát írok egyet, gondoltam. Mivel a tanítványa-
immal nagyon jó kapcsolatban vagyok, tud-
tam, hogy az irántam érzett tiszteletből adó-
dóan nem mondanák meg azt, hogy nem tet-
szik a darab. Ezért úgy döntöttem, álnév alatt 
adom oda a művet. Az első próbáknál bizony 
sok kritika érte a szerzőt (tanítványom szerint 
a szerző drogos, de minimum alkoholos befo-
lyás alatt állhatott, amikor írta a darabot…), 
aztán ahogy kezdett összeállni a mű, egészé-
ben látták, hallották, egyre jobban megtetszett 
nekik, a végén pedig nagyon megszerették. 
Ekkor elárultam, hogy én követtem el… Elő-
ször nagyon meghatódtak, hogy nekik írtam, 
majd jót nevettünk a korábbi megjegyzéseken.

Hogyan éled meg a szerzői esteket, milyen 
volt a legutóbbi?
Mindig megható érzés, amikor meghallom „élő-
ben” azt, amit a négy fal között elképzeltem, ír-
tam. Nagy öröm és megtiszteltetés, hogy a Ma-
gyar Református Egyház egyik legjobb gyüle-
kezeti kórusának lehetek vezetője, karnagya, és 
ez a kórus a műveim elsődleges bemutatója. Na-
gyon hálás vagyok Istennek, hogy a kórusműve-
imet ilyen kiváló előadásban hallhatom.

A szerzői esteken mindig (most már har-
madik alkalommal) hátborsóztatóan feleme-
lő érzés, hogy ennyi ember gyűlik össze azért 
(most májusban közel 150 énekes és zenész), 
hogy egy álmatlan éjszakán megszületett el-
képzelésemet meg lehessen valósítani. 
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Gyülekezeti kirándulás

Talán a gimnázium és az egyetem határán 
ültem utoljára kirándulóbuszban, amely egy 
másik országba vitt a családommal és idege-
nekkel együtt. Ezen morfondíroztam, ahogy 
a buszunk az autópályán rótta a kilométere-
ket, míg a gyülekezeti tagok – utazótársaim 
és testvéreim – halkan duruzsoltak, szunyó-
káltak, vagy éppen jókedvűen kacarásztak 
körülöttem. Jó volt elmerengeni a múlt már 
kissé megfakult emlékein, és azon tűnődtem, 
mennyire hálás vagyok az Úrnak, hogy itt ül-
hetek több mint 30 év után, de most szeretet-
teljes emberekkel. A cél Szlovákia és Auszt-
ria volt: Pozsony-Melk-Dürnstein-Krems-
Dévény. Három nap sok-sok utazással, sétá-
val, megannyi gyönyörű látnivalóval, temp-
lomokkal, apátsággal, várral, felhőkarcolók-
kal és óvárosokkal, Dunával és Morvával, 
hegyekkel, völgyekkel és alagutakkal, meg-
hitt macskaköves utcákkal, régi cégtáblák-
kal. Barangoltunk mindenfelé, felfedeztünk 
nagyvárost és aprókat, találtunk helyi, auten-
tikus szlovák éttermet, török gyrosost, ma-
gyar nyelvű felszolgálót és recepcióst. Sza-
kadt az eső, fújt a szél és sütött ránk a nap. 
Elfáradtunk, és újra fáradhatatlanul mentünk 
tovább, találtunk olyan városrészt, ahol ren-
geteg turista volt és olyat, ahol egy lélek sem 
járt az utcákon.

Nevettünk sokat. Közösen adtunk hálát az 
Úrnak teljes szívünkből minden alkalommal, 
amikor utaztunk a buszon. Hallhattunk áhí-
tatot Zsófitól, Judit nénitől és Lajos bácsitól 
is. Énekeltünk, imádkoztunk. Bárhol jártunk, 
bármit csináltunk, az Úristen ott volt velünk. 
Megtartott, vigyázott ránk. Körülölelt minket 
a buszban, fogta a kezünket és vezetett a fel-
fedező útjainkon, felemelt magához az imád-
ságainkban, támaszt nyújtott, amikor elfáradt 
a lábunk, átölelt, amikor bevackoltuk ma-
gunkat az ágyunkba, és álomra hajtottuk a fe-
jünk. Reggelente megcirógatta az arcunk, és 
újabb kalandokra hívott. A szeretete átjárta a 

szívünk legmélyebb zugait is, felmelegítette, 
megtisztította és megsimogatta. Éreztem az 
első pillanattól fogva - amikor Áron, felszáll-
va a buszra, elengedett minket, mint a gyer-
mekeit, és rábízott Hodossi Sanyira, lelkére 
kötve, hogy vigyázzon ránk és épségben hoz-
zon haza - az utolsóig, amikor megérkeztünk 
a templomunk elé.

Hazafelé a buszon azon töprengtem, mit 
adott nekem leginkább ez a kirándulás. Ha 
látnivalót kellene mondanom, az én szívem 
csücske a melki apátság gyönyörű könyvtára 
volt és az ausztriai városkák zegzugos utcács-
kái. Ha ezeken túl nézek, beljebb magamba, 
akkor a válaszom, hogy szeretetteljes kapcso-
lódásokat. Mély beszélgetéseket. Kérdéseket 
és valódi válaszokat. Egymás segítését és ön-
zetlenséget. Őszinte barátságokat. Testvéreket 
az Úrban. Hálás vagyok Mindannyiunkért és 
azért, hogy ott lehettem, és együtt tölthettük 
ezt a pár napot.

Ha pedig felfelé nézek, a legfontosabbat, 
az Úristent látom. Az Ő szeretete, ami ezalatt 
a három nap alatt folyamatosan átjárt, azóta 
sem fakult a szívemben. Csordultig megtölti 
minden nap, újra és újra. Most még erőseb-
ben érzem, hogy Krisztusban élek és Ő én-
bennem.                   

      
Kuritár Edit

Debrecen-Nagyerdei Református Egyházközség
4032 Debrecen, Bolyai u. 25. Telefon: (52) 410-811
Felelős kiadó: Németh Áron, lelkipásztor
Nyomda: Litográfia   
Készült: 200 péld.
33. évfolyam 6. szám
www.refnagyerdo.hu



6 7

Konfirmandus találkozón

Nagyhétre készülve lelki útra indultunk
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